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het jaar 2015 voor de oVB

de Orde van vlaamse Balies was in 2015 vooral actief op 3 domeinen. 
voorzitter dominique matthys geeft tekst en uitleg.

• Op het politieke domein pleegde de OvB overleg met de minister van Justitie, 
onder andere over de potpourriwetten, de hervorming van de tweedelijnsbijstand 
en de informatisering van justitie.

• Op het publieke domein waakte de OvB er ook in 2015 over dat de rechtzoekende 
toegang blijft hebben tot de rechter. daarnaast hamerde ze erop dat een rechtzoekende 
beter vroeg dan laat een beroep doet op een advocaat.

• Op het domein van de advocatuur ging in 2015 de Codex deontologie voor advocaten 
van kracht en raakte diplad, dat het dPa uitwerkt, op kruissnelheid.

Het volledige video-overzicht van voorzitter Dominique Matthys kunt u bekijken 
op: http://ovb-jaarverslag.be/

Voorwoord

http://ovb-jaarverslag.be/
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Potpourri I en II

 Wat?
in maart 2015 stelde de minister van Justitie zijn Justitieplan voor, waarmee hij wil streven 
naar een ‘efficiënte justitie voor meer rechtvaardigheid’. Zijn beleidsplan stelt diverse 
wijzigingen voorop: van een hervorming van de strafprocedure tot de procedure voor 
de rechtbank van koophandel en een hervorming van het vennootschapsrecht. met een 
‘hinkstapsprong’ wil de minister eerst enkele gerichte verbeteringen doorvoeren via een 
aantal potpourriwetten. vervolgens zou hij volledige wetboeken willen hervormen.

Potpourri i werd al wet op 19 oktober 2015 en bevat een reeks wijzigingen aan het 
burgerlijk procesrecht: o.a. de minnelijke invordering van onbetwiste schulden, de regels 
inzake conclusies en de nietigheden. Potpourri ii volgde weldra en werd in het najaar 
ingediend in het parlement. Centraal in dat wetsontwerp stonden het strafrecht en straf-
procesrecht: o.a. het hoger beroep en verzet in strafzaken, de correctionaliseerbaarheid 
van alle misdaden en de invoering van een procedure op guilty plea. Potpourri ii werd 
wet op 5 februari 2016.

 Waarom?
Het Justitieplan en de uitwerking in de potpourriwetten hebben uiteraard gevolgen voor 
justitie en de advocatuur. denk maar aan de regels inzake conclusietermijnen in strafzaken 
en de rechtsmiddelen in burgerlijke en strafrechtelijke zaken. daarom hield de OvB de 
wijzigingen strikt in de gaten en greep ze in waar nodig om het werk van de advocaat 
niet bovenmatig te verzwaren en de toegang tot de rechter te blijven garanderen.

oVB en de PolItIek

Cd&v minister van Justitie Koen geens tijdens een persconferentie na de ministerraad van de Federale regering in Brussel op 
vrijdag 26 juni 2015.



5 

 Hoe?
de studiedienst van de OvB analyseerde het Justitieplan van de minister zorgvuldig. 
eerdere standpunten van de OvB vormden de basis voor die analyse. verschillende 
experts uit OVB-commissies werden bij de analyse betrokken en het finale standpunt 
werd op 31 maart 2015 voorgelegd aan de minister van Justitie op een debat.

naar aanleiding van die constructieve dialoog bezorgde minister geens de voorontwer-
pen van zijn potpourriwetten al in een vroege fase vertrouwelijk aan de OvB. die kon 
dus van bij het begin van het legislatief proces tot en met de hoorzittingen in het parle-
ment de belangen van de advocatuur en de rechtzoekende optimaal verdedigen.

Zo kon ze er, na lang aandringen, voor zorgen dat de advocaat toch een rol als in-
stigator toebedeeld kreeg in de procedure voor invordering onbetwiste schulden. de 
beroeps termijn voor hoger beroep in strafzaken werd op aangeven van de OvB ver-
lengd naar 30 dagen en de OvB ijverde er verder voor dat de concrete invulling van dat 
grievenformulier zo min mogelijk invloed heeft op de toegang tot de rechter in hoger 
beroep.

nadat de potpourri-ontwerpen uiteindelijk wet werden, spande de OvB zich in om de 
advocatuur zo snel en volledig mogelijk te informeren over de relevante wetswijzigingen. 
Ze stelde wetgevingsdossiers op, die intussen zelfs buiten de OVB als leidraad worden 
gebruikt.

 En verder…?
inmiddels werd ook de derde potpourriwet in 2016 gestemd. vooral de elektronische 
betekening en de internering staan centraal in die wet. Ook hier werkte de OvB van bij 
het begin aan mee.

In de toekomst zullen nog potpourri’s volgen en ook de herziening van de volledige 
wetboeken staat inmiddels in de steigers. de OvB ijvert ervoor om bij dat alles van bij 
het begin haar stempel te drukken en de belangen van de advocatuur zo ten volle te 
verdedigen.

meer info? surf naar www.advocaat.be.

oVB en de PolItIek

http://www.advocaat.be/


6 

hervorming juridische 
eerstelijnsbijstand

 Wat?
Het overhevelen van de bevoegdheid van de eerstelijnsbijstand naar de gemeenschap-
pen en in het bijzonder onder de bevoegdheid van het ministerie van welzijn, volksge-
zondheid en gezin, brengt een hervorming van de juridische eerstelijnsbijstand met zich 
mee.

 Waarom?
de OvB wil een ondersteunende en coördinerende rol spelen bij de verdere uitbouw van 
de juridische eerstelijnsbijstand door de Commissies voor Juridische Bijstand (CJB). Ze 
is ervan overtuigd dat de overheveling van de bevoegdheid van de eerstelijnsbijstand 
die bijstand naar een hoger niveau zal brengen. Het idee van samenwerking met de 
welzijnssector en een systeem om de rechtzoekende naar de juiste diensten door te 
verwijzen, kan immers alleen maar worden toegejuicht.

 Hoe?
Vorig jaar overlegde de OVB geregeld met de 14 voorzitters van de CJB’s. Daarnaast 
vond er ook overleg plaats tussen de OvB, die 14 CJB-voorzitters en de administratie 
van het ministerie van welzijn, volksgezondheid en gezin. in 2015 ging het vooral om 
verkennende gesprekken. 

oVB en de PolItIek
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Onderwerpen die aan bod kwamen:

• de kosteloosheid van het advies en de informatie
• de gegarandeerde juridische kwaliteit
• de laagdrempeligheid
• de absolute toegankelijkheid
• de modernisering
• de centralisatie en decentralisatie
• de relatie met de zorgsector
• de financiering en de herkenbaarheid van de juridische eerstelijnsbijstand

 En verder…?
Het overleg is nog lang niet afgelopen. Wat de hervorming met zich mee zal brengen 
voor de advocaat werkzaam in de juridische eerstelijnsbijstand is nog bijzonder vaag. 
De CJB’s en de OVB zullen dus ook in de toekomst nog werk hebben om van de her-
vorming een succes te maken.

oVB en de PolItIek

http://www.advocatennet.be/videos/advocatenrun-2014-meesterlijke-jogging/a3458
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hervorming juridische 
tweedelijnsbijstand

 Wat?
minister geens kondigde in zijn Justitieplan een hervorming aan van de juridische 
tweede lijnsbijstand, met de volgende krachtlijnen:

• alle vermoedens worden weerlegbaar
• de actoren worden geresponsabiliseerd (strenger toezicht op zowel gebruikers als 

pro-Deoadvocaten/hogere efficiëntie en controles)
• er wordt rekening gehouden met alle bestaansmiddelen van de rechtzoekende en 

niet enkel met de inkomsten
• er wordt remgeld ingevoerd
• een vergoeding van de advocaat bij het innen van geldsommen wordt ingevoerd
• de budgettair gesloten enveloppe blijft gehandhaafd en er zou voor bijkomende 

financiering van de huidige gesloten enveloppe een fonds voor rechtsbijstand worden 
opgericht

De OVB werd bij de hervormingen van bij het begin betrokken. Ze zullen tegen 1 september 
2016 in werking treden.

 Waarom?
Ook de OvB is voorstander van een grondige hervorming van de juridische tweedelijns-
bijstand met als belangrijkste uitgangspunten:

• de afschaffing van de categorieën van vermoedens
• het in rekening brengen van het vermogen van de rechtzoekende
• verruimde sanctieregeling voor advocaten
• een vernieuwd evenwicht in de nomenclatuur
• een correcte en billijke vergoeding van de pro-deoadvocaten 
 (zonder budgettaire restricties)

 Hoe?
reeds in 2013 maakte de OvB een eigen voorstel voor de hervorming van alle wette-
lijke bepalingen. dat bezorgde ze aan toenmalig minister van Justitie annemie Turtel-
boom. dezelfde teksten werden eind 2014 zo goed als ongewijzigd overhandigd aan 
huidig minister van Justitie Koen geens. in 2015 overlegden OvB en avocats.be daar-
over regelmatig met het kabinet van Justitie.

 En verder…?
de hervorming die in werking zal treden op 1 september 2016 is niet de grondige her-
vorming die de OvB voor ogen had. Haar voornaamste punt van kritiek is dat de wet 

oVB en de PolItIek

http://www.Avocats.be
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steunt op het systeem van vermoedens die bijna allen weerlegbaar zijn. verder ont-
breekt ook elke informatisering en is er geen zekerheid over de omvang van de vergoe-
ding die de advocaat zal krijgen voor zijn geleverde prestaties. er wordt immers nog 
steeds gewerkt met een gesloten budgettaire enveloppe. de OvB zal dan ook blijven 
ijveren om het systeem te verbeteren.

oVB en de PolItIek
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hervorming collectieve 
schuldenregeling

 Wat?
de hervorming van de collectieve schuldenregeling werd gelanceerd in het Justitieplan 
van minister geens van 18 maart 2015. de collectieve schuldenregeling zou in de toe-
komst via een digitaal platform verlopen en een en ander zou aan de ‘balieverenigingen’ 
(sic) worden opgedragen. aangezien de procedure op dit moment nog grotendeels op 
papier wordt gevoerd, vormt de digitalisering een grote uitdaging.

 Waarom?
Advocaten maken zo’n 80 % uit van de schuldbemiddelaars. Daarom wil de OVB nauw 
betrokken worden bij de hervorming en digitalisering van de collectieve schuldenrege-
ling. Het past bovendien in haar plan om een voortrekkersrol te spelen bij de informati-
sering van justitie.

 Hoe?
sinds juni 2015 is de commissie schuldbemiddeling van de OvB verschillende malen bij-
eengekomen om te brainstormen over de hervorming. daarbij was diplad een belangrijke 
gesprekspartner om de verschillende mogelijkheden voor digitalisering aan een kritische blik 
te onderwerpen. de OvB streeft ernaar een voor alle partijen zo gebruiksvriendelijk mogelijk 
platform in te richten. daarbij zitten de OvB en het kabinet op dezelfde lijn.

oVB en de PolItIek
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 En verder…?
voorlopig zijn er nog geen concrete verwezenlijkingen, maar de OvB zal ook in 2016 
verder overleg plegen met het kabinet om de hervorming van de collectieve schuldenre-
geling gestalte te geven.

oVB en de PolItIek
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hervorming strafprocedure

 Wat?
Het regeerakkoord van 2014 stelde nog maar eens een hervorming van de strafproce-
dure in het vooruitzicht. de commissie strafrecht van de OvB nam meteen de gelegen-
heid te baat om zelf als eerste een hervormingsvoorstel op tafel te leggen.

 Waarom?
mede gelet op de europese ontwikkelingen (denk maar aan de salduz-bisrichtlijn), zal 
de hervorming van het strafprocesrecht belangrijke gevolgen hebben voor de proces-
partijen én hun advocaten. de OvB steunt de minister dan ook in zijn streven naar een 
efficiëntere strafprocedure, maar zal nauwgezet toezien op een evenwaardige bescher-
ming van de rechten van verdediging tijdens de hele strafprocedure.

de salduz-bisrichtlijn zal er bijvoorbeeld voor zorgen dat de advocaat een steeds be-
langrijkere rol zal krijgen in het strafrechtelijk vooronderzoek. daarom pleit de OvB voor 
een grotere tegenspraak én een grotere participatie van de verdachte en zijn advocaat 
in het vooronderzoek. dat kan niet alleen de kwaliteit van het onderzoek verbeteren, 
maar kan er ook voor zorgen dat er later in de procedure ter terechtzitting minder dis-
cussie is over bijvoorbeeld de rechtmatigheid of volledigheid van het bewijs. de advo-
caat kan dat immers al tijdens het vooronderzoek opwerpen.

 Hoe?
de commissie strafrecht van de OvB beraadde zich over een aantal principes die het 
nieuwe strafprocesrecht zouden moeten funderen. een studie van de Universiteit gent 
over de knelpunten in de strafprocedure – in opdracht van de vorige regering – vormde 
daarvoor de basis. de commissie werkte een consistent standpunt uit dat de OvB in 
het voorjaar van 2015 aan de minister van Justitie bezorgde. die beloofde dat stand-
punt te betrekken in het toekomstige hervormingsdebat van het strafprocesrecht.

 En verder…?
de OvB engageerde zich reeds om constructief mee te werken aan de hervorming en 
volgt het initiatief dan ook op de voet. een aantal deskundigen (o.a. magistraten en pro-
fessoren) beraadt zich momenteel over een eerste ontwerptekst.

oVB en de PolItIek
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Bewind, besprekingen kabinet

 Wat?
een advocaat kan optreden als bewindvoerder van een meerderjarige persoon die zelf 
niet in staat is zijn vermogen te beheren. de advocaat wordt dan vergoed voor zijn werk 
en onkosten. Op dit moment wordt de OvB nauw betrokken bij de redactie van een 
Koninklijk Besluit over de berekening van die vergoeding.

 Waarom?
in elk dossier apart bepaalt de vrederechter de vergoeding voor de advocaat-bewind-
voerder. In heel België worden daarvoor verschillende berekeningswijzen gehanteerd, 
en sommige vrederechters stellen zich strenger op dan anderen. Het is belangrijk dat er 
een duidelijk en uniform kader komt, zodat de advocaat weet welke vergoeding hij krijgt 
voor welke werkzaamheden en ook de burger en vrederechter beter geïnformeerd zijn.

 Hoe?
de OvB-commissie bewind stelde in 2015 een interne richtlijn op en wilde die bespre-
ken met de vrederechters. die plannen werden echter doorkruist door de intentie van 
de minister van Justitie om een KB op te stellen over de vergoeding. een KB biedt als 
voordeel dat het een bindend kader vormt. de OvB is dan ook mee op de kar gespron-
gen en is nauw betrokken bij de onderhandelingen op het kabinet.

 En verder…?
Op sommige vlakken liggen de meningen van de advocatuur en de vrederechters ver 
uit elkaar. Tijdens de onderhandelingen komen de partijen echter meer en meer tot een 
consensus. de OvB engageert zich om de belangen van de advocaat-bewindvoerder te 
blijven verdedigen.

oVB en de PolItIek
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overleg algemene 
rechtsbijstandsverzekering

 Wat?
minister geens wil een algemene rechtsbijstandsverzekering voor particulieren in het 
kader van hun privésfeer promoten. Zo kondigde hij aan in zijn Justitieplan van 18 maart 
2015.

 Waarom?
de OvB vindt het promoten van rechtsbijstandsverzekering een middel om de toegang 
tot het recht te verbeteren. er zijn immers veel rechtzoekenden die net buiten de inko-
mensgrenzen van de juridische tweedelijnsbijstand vallen, maar voor wie de bijstand van 
een advocaat en de toegang tot de rechter te duur is om zelf te dragen.

 Hoe?
in 2015 startte een overleg tussen het kabinet, de verzekeringssector en de OvB en 
avocats.be. De Ordes werken constructief mee en zijn het idee genegen. Ze willen er 
echter op toezien dat de onafhankelijke keuze van een advocaat gewaarborgd blijft en 
dat het voorstel niet leidt tot een baremisering van de advocatuur.

verder werd met de rechtsbijstandsverzekeraars en de btw-administratie getracht om 
een vergelijk te vinden over de bepaling van de medecontractant van de advocaat bij 

oVB en de PolItIek

http://www.Avocats.be
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een relatie met vier partijen en werd gepoogd om het btw-risico voor de advocaat te 
beperken.

 En verder…?
Het is nog afwachten welk uiteindelijk resultaat de regering zal voorleggen. de OvB is in 
ieder geval voorstander om de algemene rechtsbijstandsverzekering ruimer te promoten 
dan enkel voor particulieren in het kader van hun privésfeer. Zo’n verzekering zou ook 
moeten kunnen worden afgesloten voor arbeidsgeschillen en ook ondernemingen/zelf-
standigen moeten de verzekering kunnen afsluiten voor hun professionele activiteiten.

Het overleg met de rechtsbijstandsverzekeraars en de btw-administratie wordt in 2016 
voortgezet.

oVB en de PolItIek
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Informatisering en justitie

 Wat?
de potpourri i-wet van 16 oktober 2015 legde de wettelijke basis zodat advocaten op 
juridisch geldige wijze elektronisch kunnen communiceren met gerechtelijke instanties. 
volgens artikel 32ter ger.W. worden advocaten, via een KB, verplicht met één (of meer-
dere) informaticasystemen van justitie te werken. Op dit moment moderniseert de 
minister van Justitie ook verschillende applicaties op de rechtbanken. Zo maakt hij werk 
van e-deposit (voor het neerleggen van stukken en conclusies) en e-box (voor briefwis-
seling).

de OvB is een uitgesproken partner van justitie voor die informatisering.

 Waarom?
Wil men vermijden dat de advocaat bij zijn dagelijkse activiteiten verschillende platformen 
moet consulteren, is één centrale plaats voor communicatie met justitie essentieel.

 Hoe?
Het dPa (digitaal Platform voor de advocaat) wil daaraan tegemoet komen. Het wil 
voor de advocatuur alle informatiestromen van en naar de rechtbanken centraliseren. 
advocaten kunnen die raadplegen ofwel via het portaal van het dPa, ofwel rechtstreeks 
vanuit hun advocatensoftware met alle voordelen die daarbij horen.

Daarnaast mag de OVB voor justitie ook andere applicaties ontwikkelen. Zo waren er in 
2015 verregaande gesprekken over het elektronische insolventiedossier en een digi-
taal platform voor de collectieve schuldenregeling. er werd ook werk gemaakt van het 
wetgevend kader rond de applicatie voor de juridische tweedelijnsbijstand. dat zou het 
mogelijk maken dat verschillende databronnen van de overheid automatisch kunnen 
worden aangesproken (bijv. attest samenstelling gezin).

 En verder…?
diplad wil al die diensten en applicaties de komende jaren op een intelligente manier 
verbinden, zodat informatie maar eenmaal ingegeven moet worden en gegevens op een 
veilige en beveiligde manier uitgewisseld kunnen worden.

oVB en de PolItIek
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nacht van de ondernemer

 Wat?
Tijdens de nacht van 19 op 20 november 2015 konden ondernemers voor een gratis 
juridisch advies terecht op de Nacht van de Ondernemer. Zo’n 30 advocaten, elk met 
hun eigen specifieke kennis, bleven die nacht wakker om ondernemers bij te staan met 
advies.

 Waarom?
Uit voorafgaand onderzoek van de OVB en Unizo bleek dat 86 % van de ondernemers 
’s nachts wakker ligt en piekert over zijn zaak. Juridische problemen houden 10 % van 
de ondernemers uit hun slaap. dat gaat dan vooral om problemen gelinkt aan contrac-
ten (personeel, handelspartners, leveranciers, overhead,…), maar ook om juridische 
problemen bij het uitstellen van betalingen, handelsgeschillen en incasso van vorderin-
gen, en burgerlijke aansprakelijkheid en verzekeringen. Om ondernemers alvast even 
van hun juridische beslommeringen te ontlasten, organiseerde de OvB deze nacht van 
de Ondernemer.

 Hoe?
de OvB maakte in de weken voor haar actie heel wat promotie: via banners op verschil-
lende media van roularta, kranten van mediahuis en in de de Tijd, Facebookadvertenties 
en internetfilmpjes. Die laatste bleken een goede investering omdat ze veel bezoekers 
naar de website nachtvandeondernemer.org leidden. verschillende ondernemers, o.a. 

oVB en het PuBlIek

http://nachtvandeondernemer.org/
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Hans Bourlon van studio 100, getuigden in de pers over de juridische problemen die 
hun pad kruisten. Hun boodschap was duidelijk: neem tijdig een advocaat onder de 
arm om u bij te staan in uw onderneming. die aanloop in de pers trok heel wat onder-
nemers over de streep om een prangende vraag aan een advocaat te stellen. Tijdens 
de nacht zelf kwam dan ook een honderdtal oproepen binnen van piekerende onderne-
mers en ook de persaandacht achteraf bewees dat dit een succesvolle campagne was.

oVB en het PuBlIek

nachtvandeondernemer.org
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opendeurdag gerechtsgebouwen

 Wat?
de balies van Brussel-nl, antwerpen, Brugge en gent organiseerden op zondag 25 april 
2015 een opendeurdag in de gerechtsgebouwen. duizenden nieuwsgierigen kwamen 
naar deze ‘open advocatendag’.

 Waarom?
gemiddeld raakt een mens minstens één keer in zijn leven verwikkeld in een procedure. 
geen alledaagse activiteit dus. daarom kreeg iedereen op 25 april de kans om rond 
te lopen in een gerechtsgebouw en advies te vragen of een juridisch probleem voor te 
leggen aan een advocaat. een unieke gelegenheid. Toekomstige rechtenstudenten of 
pas-afgestudeerden konden ook al hun vragen stellen over het advocatenberoep.

 Hoe?
De eigenlijke organisatie lag in handen van de lokale balies. Zij trommelden advocaten 
op om te gidsen en uitleg te geven, zorgden voor infostandjes en bootsten echte pro-
cessen na (in Brugge kwam zelfs Urbanus in de beklaagdenbank zitten). de OvB on-
dersteunde waar nodig met materiaal of personeel en verzorgde de persrelaties.

oVB en het PuBlIek

Opendeurdag in de gerechtsgebouwen - in Brugge kwam zelfs Urbanus in de beklaagdenbank zitten
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Big Brother awards 2015

 Wat?
Op 15 oktober 2015 organiseerde de liga voor de mensenrechten voor de vijfde keer 
haar Big Brother awards. Jaarlijks reikt de liga die prijs uit om aandacht te vragen voor 
het belang van privacy en de dagelijkse schendingen ervan door overheidsinstanties, 
bedrijven, organisaties en individuen. Thema was dit jaar ‘Safety First’.

 Waarom?
Ook voor de OvB is privacy één van haar bezorgdheden. daarom nomineerde ze de 
mobiele apps. Apps distilleren persoonlijke gegevens uit onze smartphone. Ze raadple-
gen, verzamelen en gebruiken bijvoorbeeld de locatie van de gebruiker, de contacten 
die in zijn gsm staan, de id van het toestel en het telefoonnummer. en die gebruiker 
beseft niet ten volle wat die datavergaring precies inhoudt of heeft er geen zicht op wat 
de leverancier precies met zijn gegevens doet.

 Hoe?
de OvB nomineerde de mobiele apps en organiseerde op de avond van de Big Brother 
awards een debat met advocaat erik valgaeren en de standaard-journalist dominique 
Deckmyn. Tijdens een ‘privacy salon’ debatteerden zij over de pro’s en contra’s van die 
datavergaring door apps. de OvB won uiteindelijk de publieksprijs met haar nominatie.

oVB en het PuBlIek
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oVB op jobbeurzen

 Wat?
de OvB was aanwezig op de jobbeurzen van de rechtsfaculteiten van de KUleuven en 
Universiteit gent.

 Waarom?
de OvB wil er studenten informeren over het beroep van advocaat, de stage en de be-
roepsopleiding. Ze geeft ook concrete tips over hoe studenten een stageplaats kunnen 
vinden.

Op de jobbeurzen zijn traditioneel de grote kantoren uit de grote steden vertegen-
woordigd. de OvB wil met haar aanwezigheid ook de kleine en middelgrote kantoren 
uit alle vlaamse steden promoten.

 Hoe?
de OvB is aanwezig met een stand, geeft informatie en biedt de studenten de brochure 
“advocaat worden? Ja maar hoe?” aan. die brochure is ook te vinden op www.advocaat.be 
en geeft praktische informatie over de stage, de OvB en het vlaamse balielandschap.

 En verder…?
Ook de komende jaren zal de OvB aanwezig zijn op de jobbeurzen van de rechtsfacultei-
ten, zeker wanneer – wellicht over enkele jaren – de beroepsopleiding wordt vernieuwd.

oVB en het PuBlIek
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Salduz: bijstand bij eerste verhoor

 Wat?
via de salduzwebapplicatie kunnen advocaten aanduiden op welke tijdstippen, binnen 
welk vakdomein en in welk geografisch gebied zij zich beschikbaar stellen om bijstand 
te verlenen bij de verhoren tijdens de politionele arrestatie. verbalisanten kunnen een 
advocaat zoeken via een ander luik van de webapplicatie.

In 99 % van de gevallen aan de Vlaamse Balies wordt via de permanentie (of het nood-
nummer) een advocaat gevonden om iemand bij te staan.

in december 2015 werkten 1.400 advocaten mee aan het systeem. in 2012 (bij de 
start van de salduzpermanentie) waren dat er 509. gemiddeld behandelt elke 
advocaat 1,25 zaken.

de OvB en OBFg organiseren de permanentiedienst conform de wettelijke bepalingen 
en waarborgen de exploitatie van die permanentiedienst.

 Waarom?
iemand die door een verbalisant verhoord wordt, heeft recht op bijstand van een ad-
vocaat vanaf het eerste verhoor. een permanentiedienst zorgt ervoor dat verdachten 
binnen de 2 uur een advocaat kunnen raadplegen.

oVB en het PuBlIek
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 Hoe?
de OvB streeft steeds naar een performante en gebruiksvriendelijke webapplicatie voor 
alle betrokken partijen die 24u op 24u, 7 dagen op 7 bereikbaar is.

 En verder…?
in 2016 gebeuren de aanpassingen aan de grote salduz die in voege treedt op 27 no-
vember 2016. dat zal er voor zorgen dat verdachten bij elk verhoor, dus ook na de aan-
houding door de onderzoeksrechter, recht op bijstand van een advocaat hebben. de OvB 
zorgt dat de webapplicatie tijdig klaar is.

verdachten op vrije voeten hebben dan ook recht op bijstand van een advocaat, maar 
moeten daar zelf voor zorgen.

oVB en het PuBlIek
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Eerste bijzondere opleiding 
cassatieprocedure in strafzaken

 Wat?
in 2015 startte de OvB, in samenwerking met avocats.be, met een bijzondere opleiding 
cassatieprocedure in strafzaken.

de opleiding neemt 20 uur in beslag en wordt gespreid over 3 lessen en 2 werkcolleges 
van 4 uur. in de eerste les leert de advocaat de aard van de controle door het Hof van 
Cassatie en hoe een cassatieprocedure in strafzaken verloopt. in de tweede les komen 
de ontvankelijkheid van het cassatieberoep aan bod en de middelen tot cassatie (incl. de 
niet-ontvankelijke middelen). de derde les handelt over de ontvankelijkheid van de memo-
rie en de praktijk van het opstellen van de cassatiemiddelen. in de werkcolleges leert de 
advocaat een memorie op te stellen en wordt die memorie in kleine groepen besproken 
en geëvalueerd.

 Waarom?
advocaten die regelmatig zijn ingeschreven op het tableau, op de lijst van de advocaten 
die hun beroep uitoefenen onder de beroepstitel van een andere lidstaat van de europese 
Unie of op de lijst van de stagiairs en die een penale procedure voor het Hof van Cassatie 
willen voeren, moeten het getuigschrift ‘bijzondere opleiding cassatieprocedure in strafza-
ken’ behalen, conform artikel 425 §1 Sv.

 Hoe?
er werd een opleidingscommissie opgericht waarin de OvB, avocats.be, de zetel van het 
Hof van Cassatie, het Parket bij het Hof van Cassatie en de balie bij het Hof van Cassatie 
vertegenwoordigd zijn. de opleidingscommissie legt de lessenreeks vast en de OvB staat 
in voor de praktische organisatie van de opleiding.

 En verder…?
Op het einde van deze eerste lessenreeks vulden de deelnemende advocaten massaal 
het evaluatieformulier in. de resultaten daaruit leidden ertoe dat de opleiding in 2016 werd 
verbeterd. De inhoud van de lessenreeks werd verfijnd en aangepast aan de noden en 
wensen van de vlaamse advocatuur en het Hof van Cassatie. Ook in 2016 zal de OvB de 
opleiding evalueren aan de hand van evaluatieformulieren.

oVB en haar adVocaten
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Bijzondere opleiding jeugdrecht 

 Wat?
de bijzondere opleiding jeugdrecht is een multidisciplinaire opleiding met een criminolo-
gische, psychologische en sociaal-agogische invalshoek. de opleiding bestaat uit een 
theoretisch, praktisch en provinciaal luik. advocaten bespreken er vooral wetten en de-
creten die verband houden met jeugdbescherming en jeugdhulpverlening. verder komt 
ook het verdrag inzake de rechten van het Kind aan bod en alle internationale verdra-
gen en aanbevelingen die betrekking hebben op jongeren. Na afloop van de opleiding 
dienen de deelnemers een stagedossier in. voor het eerst in 2015 werd daar ook een 
paper aan gekoppeld, om te testen of de deelnemers tijdens de opleiding ook effectief 
iets bijleren. die paper maakt de opleiding merkelijk intensiever dan voordien. Wie slaagt 
voor het papergedeelte, een volledig stagedossier indient en voldoende aanwezig was 
tijdens de lessen, ontvangt een certificaat en punten permanente vorming.

 Waarom?
de OvB organiseert de opleiding om die advocaten een grondige kennis over het jeugd-
recht mee te geven om (probleem)jongeren optimaal bij te kunnen staan.

 Hoe?
de Orde van vlaamse Balies organiseert de opleiding om de twee jaar, in samenwer-
king met de vlaamse universiteiten (docenten) en met advocaten gespecialiseerd in het 
jeugd- en familierecht. Zo bekijken ze welke onderwerpen actueel zijn en stellen het 
programma van de opleiding samen.

oVB en haar adVocaten
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diplad rolt dPa uit

 Wat?
in april 2015 ging het digitaal Platform voor de advocaat van start. de toegang tot het 
dPa werd balie per balie uitgerold. Tegen eind juni 2015 konden alle vlaamse advocaten 
zich aanmelden op het dPa. gezien de gevoelige informatie die via het dPa beschikbaar 
wordt gesteld, is een beveiligde aanmeldprocedure noodzakelijk. advocaten moeten 
zich daarom aanmelden via hun elektronische identiteitskaart (eid). Wie zich niet met de 
eid aanmeldt, maar via gebruikersnaam en wachtwoord, heeft enkel toegang tot het pri-
vaat luik en niet tot de extra diensten. de eerste extra diensten die worden aangeboden 
zijn: rijksregister, Centraal Bestand Beslagberichten en graydon.

het dPa kent enkele grote voordelen:

• de diensten zijn 24/24 en 7/7 beschikbaar.
• advocaten kunnen het resultaat van hun opzoeking onmiddellijk online consulteren 

vanop hun eigen werkplek.
• Ze kunnen het resultaat van hun opzoeking bewaren in het juiste dossier.
• Ze moeten slechts 1 keer aanmelden om toegang te krijgen tot al die diensten.
• de tarieven van de opzoekingen zijn voordeliger dan de vroegere opzoekingen via de OvB.
• advocaten ontvangen maandelijks een factuur met een overzicht van al hun betalende 

aanvragen.
• advocaten kunnen medewerkers van hun kantoor toegang verlenen tot de online 

diensten.
    Ze kunnen selecteren voor welk kantoor ze die opzoekingen doen.

oVB en haar adVocaten
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 Waarom?
dit is de eerste stap naar en de basis van het digitaal platform, wat de draaischijf wordt voor 
alle online dienstverlening die nodig is bij de uitoefening van het  beroep van advocaat .

 Hoe?
Om het nieuwe dPa ingang te doen vinden bij de advocatuur, organiseerde diplad 
opleidingen en demonstratiesessies aan elke balie. Ze creëerde ook 3 instructiefilmpjes 
waarin renate de advocate uit de doeken doet hoe een advocaat zich moet aanmelden 
op het dPa, welke opzoekingen hij allemaal kan verrichten en hoe hij zijn persoonlijke 
instellingen kan beheren.

 En verder…?
de digitale trein stopt niet. Ook in 2016 werkt diplad enkele nieuwe diensten uit die op 
het dPa worden aangeboden. Tegen eind 2016 zal dPa-deposit beschikbaar gesteld 
worden en zullen advocaten op een veilige manier stukken kunnen bezorgen aan de 
rechtbanken.

oVB en haar adVocaten
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dPa: softwareleveranciers

 Wat?
de leveranciers van advocatensoftware zijn volop bezig de diensten van het dPa in hun 
softwarepakket te integreren. Op die manier kunnen advocaten rechtstreeks vanuit hun 
software toegang krijgen tot de dPa-diensten, opzoekingen doen in het rijksregister, 
CBB en bij graydon.

 Waarom?
de integratie brengt veel voordelen mee voor de advocaten: de informatie is onmiddel-
lijk beschikbaar, kan rechtstreeks ingegeven worden in het betreffende dossier met de 
juiste referentie, en wordt automatisch boekhoudkundig verwerkt.
 
 Hoe?
diplad zat al verschillende keren samen met alle softwareleveranciers om hen de no-
dige informatie en ondersteuning te geven om de integratie te kunnen volbrengen. de 
leveranciers zijn daarbij gebonden aan de veiligheids- en privacy-eisen die diplad stelt. 
afhankelijk van de mate van integratie krijgen de softwareleveranciers van diplad een 
bronzen, zilveren of gouden label toegekend. voor alle labels geldt: een sterke authenti-
catie, integratie en automatische gegevensverwerking.
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 En verder…?
in de toekomst zullen ook andere diensten van het dPa raadpleegbaar zijn via de eigen 
advocatensoftware: neerleggen conclusies via dPa-deposit, koppeling met de e-box, 
betaling griffierechten, … Een en ander hangt uiteraard af van Justitie.

intussen wordt ook werk gemaakt van een koppeling met de adresgegevens van advo-
caten en rechtbanken, zodat die gegevens steeds up-to-date beschikbaar zijn.

meer info? surf naar www.diplad.be.

oVB en haar adVocaten
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Inwerkingtreding codex deontologie

 Wat?
een primeur op 1 januari 2015: de Codex deontologie voor advocaten trad in werking! 
de Codex bundelt enerzijds alle bestaande reglementen van de OvB zoals die reeds 
van kracht waren, en anderzijds ook nieuwe bepalingen.

gedurende het jaar werden ook enkele wijzigingen aangebracht aan die Codex – vooral 
met betrekking tot stage, permanente vorming en de opvolging van advocaten in het 
kader van de juridische tweedelijnsbijstand en salduz. dat resulteerde in een Codex 2.0 
die op 30 september 2015 gepubliceerd werd in het Belgisch staatsblad en in werking 
trad op 1 januari 2016.

 Waarom?
De OVB wilde met de Codex uniformiteit creëren in de reglementering. Aan de balies golden 
vaak verschillende regels, wat in deze tijden nog moeilijk hard te maken is. verder komt de 
Codex tegemoet aan eventuele lacunes in de wettelijke bepalingen aangaande de advoca-
tuur, of kan hij strengere verplichtingen opleggen aan advocaten (op voorwaarde uiteraard 
dat die in overeenstemming zijn met de nationale en internationale wetgeving).

 Hoe?
elk departement, elke commissie of werkgroep van de OvB kan wijzigingen of nieuwe 
bepalingen voorstellen. die worden voorgelegd aan de algemene vergadering die stemt 
of ze al dan niet worden opgenomen in de Codex.
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 En verder…?
de Codex deontologie voor advocaten 2.0 ging van kracht op 1 januari 2016. de 
komende jaren wordt de Codex permanent bijgewerkt en geüpdatet. in 2016 krijgt hij 
een nieuwe nummering om hem overzichtelijk en gebruiksvriendelijk te maken en neemt 
de algemene vergadering vooral de detachering, samenwerkingsverbanden en extern 
kapitaal extra onder de loep.
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reglement detachering

 Wat?
na jarenlange besprekingen binnen de commissie deontologie en de werkgroep de-
tachering werd een ontwerpreglement tot invoeging van afdeling iii.1.9 i.v.m. werk-
zaamheden van advocaten in het kader van detachering in de Codex deontologie voor 
advocaten opgesteld, geamendeerd en gestemd.

 Waarom?
Detachering van advocaten komt voor, zo leert de praktijk ons. Zowel rechtstreeks als 
via tussenpersonen. Omdat een en ander vragen deed rijzen over onder meer onafhan-
kelijkheid en beroepsgeheim, vond de OvB het noodzakelijk een reglementair kader uit 
te werken.

 Hoe?
de commissie deontologie en de werkgroep detachering hebben doorheen de jaren 
verschillende vergaderingen besteed om een ontwerptekst inzake detachering toe te 
voegen aan de Codex. Op 22 november 2014 nam de algemene vergadering van de 
OvB die ontwerptekst in overweging. de commissie deontologie besprak in 2015 de 
ingediende amendementen en verstrekte advies aan de algemene vergadering. die 
stemde op 16 december 2015 artikelsgewijs en op 27 januari 2016 over het geheel.

 En verder…?
Het departement deontologie werkt op dit moment een modelcontract uit voor deta-
chering. dat zal via het privaat luik van de OvB aan alle vlaamse advocaten ter beschik-
king gesteld worden.
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departement deontologie: media

 Wat?
de commissie deontologie heeft in het voorjaar van 2015 een voorstel tot wijziging van 
enkele bepalingen van afdeling iii.5.2 media van de Codex deontologie voor advocaten 
opgesteld en voorgelegd aan de algemene vergadering.

 Waarom?
de aanleiding van dat voorstel tot wijziging was een stelling van professor media- en 
communicatierecht leo neels. die meende dat het reglement strijdig zou zijn met de 
regelgeving in verband met het recht op informatie en de vrije meningsuiting zoals op-
genomen in het evrm.

 Hoe?
De commissie deontologie nam het initiatief. Ze stelde een ontwerptekst op tot aan-
passing van afdeling iii.5.2 media van de Codex en legde de tekst – na enkele bespre-
kingen binnen de commissie – op 28 oktober 2015 voor aan de algemene vergadering 
met de vraag tot inoverwegingneming. die nam het ontwerp in overweging. amen-
dementen werden ingediend en de commissie deontologie besprak ze en verstrekte 
advies aan de algemene vergadering.

Begin 2016 werd het eerste amendement, dat het behoud van de bestaande tekst 
vooropstelde, met een grote meerderheid goedgekeurd en werd het voorstel tot wijzi-
ging dus van tafel geveegd.

 En verder…?
Uit analyse van de tuchtrechtspraak blijkt dat de stafhouders nauwelijks vervolgen op 
basis van afdeling iii.5.2 media van de Codex. de mediabepalingen zijn niet onontbeer-
lijk voor tuchtvervolgingen, de algemene beginselen zijn een voldoende fundament.
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hervorming beroepsopleiding

 Wat?
5 jaar na de start van de vernieuwde beroepsopleiding in 2009 evalueerde de commis-
sie beroepsopleiding de stagelessen. Ze adviseerde een grondige hervorming en ging 
aan de slag met nieuwe ideeën en actiepunten.

 Waarom?
de uitstroom van afgestudeerde masters in de rechten is nu helemaal anders dan in 
2009. de Bama-hervorming heeft ervoor gezorgd dat heel wat materieel recht ge-
doceerd wordt in de eerste jaren van de rechtenopleiding, waardoor studenten in de 
laatste jaren hun vakkenpakket haast volledig zelf kunnen invullen. dat levert masters in 
de rechten op die al erg vervreemd zijn van het materieel recht én masters die onderling 
een volledig ander studietraject hebben doorlopen. de beroepsopleiding moet beter 
inspelen op die problemen.

Uit de evaluatie bleek bovendien dat de huidige beroepsopleiding veel te theoretisch is 
en aan te grote groepen stagiairs wordt gedoceerd. de hervormde beroepsopleiding 
moet op kleinere schaal georganiseerd worden en moet meer aandacht besteden aan 
de praktische kant, die aansluit op het theoretische luik.

 Hoe?
de commissie beroepsopleiding legde op de algemene vergadering van 25 maart 2015 
een tienpuntenplan voor. de algemene vergadering besliste principieel dat de beroeps-
opleiding moet plaatsvinden vóór de stage. de stage zelf kan dan worden ingekort tot 
bijvoorbeeld 18 maanden.

aan de docenten deontologie, burgerlijk procesrecht, strafprocesrecht en communicatie 
werd carte blanche gegeven om de inhoud en duur van hun lessen uit te werken. de 
theoretische opleiding wordt beperkt en werkcolleges krijgen de bovenhand.

Omdat de hervorming van de beroepsopleiding ook een impact heeft op het statuut van 
de advocaat, overlegde de OVB met het kabinet Sociale Zaken.

 En verder…?
de aanzet is gegeven, maar de OvB, balies en stagescholen moeten het opleidings-
programma nog in detail uitwerken en voorleggen aan de algemene vergadering. een 
samenwerking met de universiteiten wordt afgetoetst en er wordt verder overlegd met 
de FOD Justitie en het kabinet Sociale Zaken over de nodige aanpassingen in het Ge-
rechtelijk Wetboek.
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opleidingen permanente vorming

 Wat?
in 2015 organiseerde de OvB 5 opleidingen en studiedagen, in totaal bijgewoond door 
1.545 advocaten. de opleiding over de Dienstenwet was de meest populaire. in me-
chelen, Hasselt en Kortrijk volgden in totaal 574 deelnemers de opleiding, die handelde 
over de informatieverplichtingen waaraan advocaten moeten voldoen en de sancties 
indien ze die verplichtingen niet naleven. de wijzigingen in het Wetboek economisch 
recht werden toegelicht en advocaten kregen een praktische leidraad om aan die ver-
plichtingen te voldoen.

in een tweede reeks studienamiddagen werd de nieuwe Codex Deontologie voor 
advocaten voorgesteld aan 325 aanwezigen in Kortrijk, Hasselt, gent, antwerpen en 
Brussel. Verder woonden in januari zo’n 50 deelnemers de opleiding over de Advoca-
tenbarometer bij, waar ze een beschrijvende analyse kregen van het profiel van de 
vlaamse advocaat.

in november vond een studienamiddag plaats over de tuchtprocedure. advocaten 
leerden er de knepen van het vak over het tuchtonderzoek, de rol van de stafhouder en 
de concrete werking van de tuchtraden. 100 mensen volgden die opleiding.

als laatste organiseerde de OvB de Bijzondere Opleiding Cassatieprocedure in 
Strafzaken. 499 deelnemers volgende de opleiding in gent, Brussel en antwerpen. 
464 rondden de opleiding met succes af.
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 Waarom?
de OvB blijft inspelen op actuele wijzigingen in de wetgeving en organiseert daar oplei-
dingen of studiedagen over. Zo biedt ze advocaten de mogelijkheid om op de hoogte 
blijven van de nieuwe wetsbepalingen en hun cliënten optimaal bij te staan.

 Hoe?
Het departement permanente vorming houdt de vinger aan de pols. inspiratie krijgt 
het uit verschillende hoeken: medewerkers OvB, raad van bestuur en leden van de 
OvB-commissies wijzen erop als er noodzaak is aan een nieuwe opleiding. Het depar-
tement gaat dan mee op zoek naar boeiende sprekers, geschikte data en locaties. Het 
pleegt overleg met de betrokken partijen over de juiste insteek van de opleiding, beheert 
de inschrijvingen, is het centrale aanspreekpunt voor deelnemers en docenten en leidt 
tijdens de opleiding zelf alles in goede banen.
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erkende aanvragen permanente vorming

 Wat?
elke advocaat is deontologisch verplicht om jaarlijks 16 punten permanente vorming te 
behalen. Hij is volledig vrij om zijn eigen vormingsprogramma samen te stellen, en kan 
daarvoor deelnemen aan studiedagen, congressen of seminaries, bijdragen aan een 
juridisch naslagwerk opstellen of als (gast)spreker een voordracht geven.

Wie zo’n opleiding organiseert, kan bij de OVB een aanvraag indienen om punten 
permanente vorming toegewezen te krijgen. de erkenningscommissie bespreekt die 
aanvragen en oordeelt of bepaalde activiteiten in aanmerking komen als permanente 
vormingsactiviteiten.

2015 was een recordjaar met 6.690 aanvragen! daarvan erkende de commissie er 
meer dan 4.700.

 Waarom?
door de erkenningscommissie blijft de OvB waken over de kwaliteit van de aangebo-
den opleidingen in het juridisch landschap en vergewist ze zich ervan dat de advocaat 
zich jaarlijks engageert om zijn kennis en knowhow up-to-date te houden.

 Hoe?
Het departement permanente vorming verwerkt de ingediende aanvragen en legt die 
maandelijks voor aan de erkenningscommissie. Tijdens de vergadering beslist de erken-
ningscommissie over elke aanvraag hoeveel juridische of niet-juridische punten worden 
toegekend voor een bepaalde opleiding.
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audit kMo-portefeuille

 Wat?
sinds 2003 is de OvB een erkend dienstverlener. door die erkenning kunnen deelne-
mers aan opleidingen georganiseerd door de OvB een beroep doen op de subsidie-
maatregel van de vlaamse overheid. een deel van de deelnameprijs wordt gesubsidi-
eerd door de vlaamse overheid.

 Waarom?
Omdat de erkenning van de OvB verviel op 19 april 2015, heeft ze een nieuwe audit 
laten uitvoeren door het auditbureau management information.

 Hoe?
management information onderzocht de kennis van de KmO-portefeuille en contro-
leerde de integriteit van de OvB. Tijdens het auditbezoek controleerden ze onder meer 
de aanwezigheidslijsten van de studiedagen, de aanvragen en de betalingen via de 
KmO-portefeuille om na te gaan of de OvB de reglementering m.b.t. de subsidiemaat-
regelen correct toepast. daarnaast ging het auditbureau na of de OvB de regelgeving, 
de wetgeving en de algemeen aanvaarde handelspraktijken naleeft en of de OvB be-
voegd is om de activiteit waarvoor zij een erkenning aanvraagt, uit te voeren.

De certificatiecommissie deelde mee dat de OVB geslaagd is voor de audit. De OVB is 
opnieuw voor 5 jaar erkend als dienstverlener!

 En verder…?
Op 1 april 2016 ging de hervorming van de KmO-portefeuille van start, meteen ook de 
grootste verandering van het afgelopen jaar binnen het subsidiesysteem. de grootte van 
de subsidie is nu afhankelijk van de grootte van de onderneming. een kleine onderne-
ming kan tot 40 % subsidie genieten, voor een jaarlijks totaal steunbudget van 10.000 
euro. Een middelgrote onderneming kan tot 30 % subsidie genieten, voor een jaarlijks 
totaal steunbudget van 15.000 euro. de KmO kan dat budget vrij verdelen over oplei-
ding en advies, zoals zij het zelf wil. de OvB paste haar communicatie aan die nieuwe 
regels aan.

meer info? surf naar www.kmo-portefeuille.be.
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advocatenrun

 Wat?
de sportieve familiehappening van de OvB vond plaats op 7 juni 2015, naar jaarlijkse 
traditie aan het Koloniënpaleis in Tervuren. Onder een stralende zon genoten advocaten 
met hun kantoorgenoten en families van twee loopwedstrijden (5 of 12 km), wandelin-
gen, fietstochten (voor het eerst in 2015!), kinderanimatie, een kidsrun, een massage-
stand, pannenkoeken, ijsjes en een pastabuffet.

Voor elke inschrijving schonk de OVB 2 euro aan Advocaten Zonder Grenzen. In 2015 
werd voor het eerst ook een ander goed doel gesteund: lopers konden zich laten spon-
soren en zo ‘lopen voor Nepal’. Met het ingezamelde geld (bijna 10.000 euro!) werden 
de initiatieven van Purna Yoga Treks gefinancierd. Zij boden steun aan afgelegen berg-
dorpen die zwaar getroffen zijn door de aardbeving van 25 april 2015.

 Waarom?
Mens sana in corpore sano. Ook de OvB draagt die spreuk hoog in het vaandel. met 
haar jaarlijks evenement spoort ze advocaten dan ook aan het beste van zichzelf te ge-
ven. Zo kunnen kantoren zich met elkaar meten in de kantorencompetitie. Maar ook wie 
minder sportief is, wordt niet vergeten, want de advocatenrun staat vooral in het teken 
van een gezellig samenzijn in een aangename omgeving.

oVB en haar adVocaten
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oVB en haar adVocaten

 Hoe?
een team van OvB-medewerkers zorgt ervoor, met steun van externe partners en 
sponsors, dat de advocatenrun op wieltjes loopt. de advocatenrun is vooral mogelijk 
dankzij de hoofdsponsoring van verzekeringen Precura, voor wie de gezondheid van 
advocaten een grote bekommernis is.
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nieuw reglement van orde van de oVB

 Wat?
de raad van bestuur en de algemene vergadering van de OvB meenden in 2014 
dat het tijd was voor een interne reorganisatie van de OvB. er werd een werkgroep 
opgericht (voluit de Werkgroep aanpassing KB en besluit werking algemene verga-
dering). die moest het KB van 17 februari 2002, dat het reglement van orde van de 
OvB bekrachtigde, en het besluit werking algemene vergadering van 12 maart 2008 
evalueren en verbetervoorstellen doen. de werkgroep startte zijn werkzaamheden 
begin 2015.

 Waarom?
na 15 jaar OvB wordt ervaren dat bijsturing nodig is om van de OvB een blijvend op-
timale en slagkrachtige organisatie te maken. een aanpassing van het reglement van 
orde en besluit werking algemene vergadering zijn daarvoor nodig.

 Hoe?
in de loop van 2015 kwam de werkgroep 9 keer samen om de werking van de OvB 
te evalueren. Finaal legde hij op 14 oktober 2015 een tweeledig eindrapport voor aan 
de algemene vergadering, dat bestond uit een ontwerpreglement van orde en een 
bijhorende verantwoording. 

oVB en haar adVocaten
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de werkgroep incorporeerde in dat ontwerp de bepalingen van het besluit werking alge-
mene vergadering en toonde zich verder voorstander van:

• een andere en beperkte samenstelling van de algemene vergadering
• een rechtstreekse verkiezing van de afgevaardigden binnen een vlaamse kieskring
• de verkiezing van een ondervoorzitter
• commissies van de raad van bestuur
• een snellere en soepelere wijze om reglementen te bespreken

de algemene vergadering nam het ontwerp in overweging op 25 november 2015. Tot 
begin 2016 kon er geamendeerd worden.

 En verder…?
de algemene vergadering behandelt het ontwerpreglement van orde in het voorjaar 
van 2016. indien zij het reglement in al dan niet geamendeerde vorm aanneemt, moet 
het voor advies worden voorgelegd aan de procureur-generaal bij het Hof van Cassatie 
en daarna ter bekrachtiging aan de Koning worden bezorgd. de beoogde datum van 
inwerkingtreding is 1 september 2016.

oVB en haar adVocaten
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tuchtrechtspraak

 Wat?
Wetsvoorstel tot wijziging van het gerechtelijk Wetboek wat de tuchtprocedure voor de 
leden van de balie betreft, 9 januari 2015, dOC 54 0759/001, ingediend door enkele 
volksvertegenwoordigers.

de wijzigingen in het wetsvoorstel omvatten voornamelijk kleine, maar belangrijke aan-
passingen van artikels die in de praktijk vaak tot toepassings- en interpretatieproblemen 
leidden.

 Waarom?
de OvB wil de praktische werking van de tuchtprocedure verbeteren. Uit de praktijk is 
immers gebleken dat de tuchtwet van 21 juni 2006 een aantal onvolkomenheden bevat.

 Hoe?
een overkoepelende werkgroep met leden van de OvB en van avocats.be werkte een 
voorstel uit tot reparatie van de tuchtwet. eind 2014 bezorgden de OvB en avocats.be 
samen hun voorstellen tot wetswijziging aan enkele volksvertegenwoordigers. Begin 
2015 dienden Sabien Lahaye-Battheu, Carina Van Cauter, Gilles Foret, Philippe Goffin 
en Kristien van vaerenbergh het voormelde wetsvoorstel formeel in.

 En verder…?
Het departement deontologie blijft het wetsvoorstel opvolgen en ziet er kritisch op toe 
dat de wet een vlotte en efficiënte toepassing kent. Waar nodig zal het bijsturen.

oVB en haar adVocaten
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fiscaal recht

 Wat?
De afschaffing van de btw-vrijstelling voor advocaten dateert weliswaar van 1 januari 
2014, maar ook in 2015 domineerden btw-gerelateerde dossiers in grote mate de wer-
king van de OVB-commissie fiscaal recht. Denk maar aan de btw-listing, die advocaten 
moeten indienen van hun btw-plichtige cliënten; de vertrouwelijkheid van briefwisseling 
en het beroepsgeheim van de advocaat bij fiscale controles of de auditbrieven, waar-
in advocaten verslag moeten uitbrengen van de zaken waarin ze hun cliënten hebben 
bijgestaan.

Over die zaken werd door de commissie intensief overleg gepleegd met diverse be-
trokken actoren, al kon door het complexe karakter van enkele van die dossiers nog 
niet overal resultaat geboekt worden. Ook de btw-zaak van de OvB en anderen bij het 
grondwettelijk Hof is nog steeds hangende.

 Waarom?
als gevolg van de geldende btw-regeling moesten advocaten op 30 maart 2015 voor 
het eerst een listing indienen van hun btw-plichtige cliënten. De OVB wees hen erop dat 
ze daarmee mogelijk hun beroepsgeheim zouden schenden.

de advocatuur is verder vragende partij voor een wettelijke regeling of minstens een 
protocol met betrekking tot de vertrouwelijkheid van briefwisseling en het beroepsge-
heim van de advocaat bij fiscale controles.
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Ook de auditbrieven vormden een probleem voor het beroepsgeheim. naar aanleiding 
van het afsluiten van het boekjaar krijgen advocaten de vraag van hun vennootschap-
pelijke cliënten of bedrijfsrevisoren om verslag uit te brengen van de zaken waarin zij die 
cliënten bijstaan/hebben bijgestaan.

 Hoe?
voor de btw-listing leidde de OvB zowel een kortgedingprocedure als een procedure 
ten gronde in voor de nederlandstalige rechtbank van eerste aanleg in Brussel. in de 
kortgedingprocedure werd een afwijzende beschikking bekomen op 26 maart 2016, 
waartegen de OvB in beroep ging. de kortgedingrechter in beroep verwierp evenwel 
het beroep in zijn arrest van 25 november 2015. enerzijds beoordeelde hij het beroep 
als ontvankelijk en erkende hij dat het om een reëel probleem ging. Anderzijds wees hij 
erop dat het probleem niet langer hoogdringend was, reden waarom hij het kortgeding-
vonnis finaal niet verbrak.

Over de problematiek van de vertrouwelijkheid van briefwisseling startte de OvB een 
overleg op met de FOD Financiën. Ze kreeg de kans haar standpunt uiteen te zetten op 
een vergadering in het najaar van 2015.

met het instituut voor de Bedrijfsrevisoren ten slotte bereikte de OvB een akkoord over 
de auditbrieven. Advocaten mogen enkel antwoorden op zo’n auditbrief aan de cliënt 
zelf en niet rechtstreeks aan de bedrijfsrevisor. de in de brief verstrekte informatie valt 
immers ook onder het beroepsgeheim.

 En verder…?
Het is wachten op een uitspraak in de btw-listingprocedure ten gronde. de zaak staat 
pas op de rol ingeschreven op 2 december 2016. in de tussentijd liet de OvB aan 
advocaten de keuzevrijheid: ofwel legden ze een btw-listing neer – maar dan pleegden 
ze mogelijk een inbreuk op het beroepsgeheim en konden ze daarvoor strafrechtelijk 
gesanctioneerd worden op basis van art. 458 sw. – ofwel legden ze geen btw-listing 
neer en riskeerden ze een administratieve boete van de fiscus.

Het overleg met de FOD Financiën over de vertrouwelijkheid van briefwisseling werd 
voorlopig gestaakt, in afwachting van de uitkomst van hangende procedures.

Het instituut voor de Bedrijfsrevisoren bezorgt zijn leden in het voorjaar van 2016 een 
instructie over de auditbrieven.

verder wordt in het najaar van 2016 een arrest van het Hof van Justitie verwacht dat zal 
antwoorden op de door het Grondwettelijk Hof voorgelegde prejudiciële vragen. Nadien 
zal het Grondwettelijk Hof een definitief arrest moeten vellen in de btw-zaak.
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adr: herziening bemiddelingswet

 Wat?
adr (alternative dispute resolution) omvat alle buitengerechtelijke methoden van ge-
schillenbeslechting: bemiddeling, arbitrage, minnelijke regeling, verzoening. de op-
lossing voor een probleem wordt gezocht buiten de rechtbank, maar wel binnen een 
gestructureerd kader.

de commissie adr, samengesteld uit vertegenwoordigers van de vlaamse balies, 
werkt volgens de actualiteit en de agenda van Justitie op het vlak van adr, maar houdt 
daarbij steeds rekening met het grotere plaatje. in 2015 werkte ze intensief aan de her-
ziening van de bemiddelingswet van 21 februari 2005.

 Waarom?
de overbelasting en achterstand van de rechtbanken kunnen gedeeltelijk opgevangen 
worden door buiten de rechtbank via adr op zoek te gaan naar een oplossing voor een 
geschil. een bijkomend voordeel is dat partijen door adr opnieuw op een ander niveau 
communiceren, waardoor hun (professionele) relatie verdergezet kan worden, daar waar 
een rechterlijke uitspraak veeleer zal leiden tot een relatiebreuk. daarom besteedt de 
OvB hier graag aandacht aan.

Omdat in de praktijk sommige bepalingen uit de bemiddelingswet van 21 februari 2005 
voor toepassingsmoeilijkheden zorgden, besloot de commissie adr dat de wet aan 
herziening toe was.

 Hoe?
de commissie volgt de politieke agenda met argusogen en kijkt na welke adr-
initiatieven het beleidsplan van de minister van Justitie bevat. voor de herziening van 
de bemiddelingswet maakte ze zelf een alternatief voorstel op, nadat ze de bestaande 
wettekst grondig had bestudeerd. dat bezorgde ze aan het kabinet en de betrokken 
experts. Om een breed draagvlak voor de herziening te creëren overlegde ze ook met 
avocats.be en de notarissen.

 En verder…?
De herziening van de bemiddelingswet is nog niet gefinaliseerd. Verwacht wordt dat ze 
in 2017 afgerond kan worden. de commissie adr heeft verder nog enkele ambitieu-
ze toekomstplannen. Zo wil ze alle ADR-initiatieven op lokaal niveau in kaart brengen 
(zowel officiële initiatieven binnen de balies als privé-initiatieven). Die wil ze graag kop-
pelen aan de werking van de adr-commissie, waarbij die het eerste en centrale aan-
spreekpunt zou worden voor alle belanghebbenden (kabinet Justitie, balies, advocaten, 
privéorganisaties).
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VoBa: nieuw arbitragereglement

 Wat?
vOBa, de vlaamse Organisatie voor Bemiddeling en arbitrage, promoot bemiddeling en 
arbitrage bij ondernemingen en regelt ook zelf effectieve bemiddelingen en arbitrages. 
in 2015 stelde vOBa een nieuw arbitragereglement voor, waarbij ze focust op snelheid, 
eenvoud, betaalbaarheid en het ontbreken van onnodige formaliteiten.

 Waarom?
De traditionele rol van ‘verdediger in rechte’ is niet de enige die voor de advocaat is 
weggelegd. Wil de advocaat ondernemer zijn, dan moet hij zijn onderneming zo goed 
mogelijk runnen. naast het traditionele advies verlenen en pleiten, komen dus ook ar-
bitrage en bemiddeling ten tonele. Bovendien kunnen de overbelasting en achterstand 
van de rechtbanken gedeeltelijk opgevangen worden door buiten de rechtbank via 
arbitrage of bemiddeling op zoek te gaan naar een oplossing voor een geschil.

vOBa gaat mee met haar tijd en paste daarom haar arbitragereglement aan aan de 
huidige noden (eenvoudiger, digitaal en snel).

 Hoe?
in het nieuwe reglement worden de termijnen van een arbitrage zo kort mogelijk gehou-
den. de snelheid wordt bovendien bevorderd door een overwegend digitale communi-
catie en procesvoering. Het nieuwe arbitragereglement is zeer duidelijk gestructureerd. 

oVB en haar adVocaten
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Het is kort, logisch en overzichtelijk opgebouwd en opgesteld in een duidelijke en voor 
iedereen toegankelijke taal. Zo wordt ook afgestapt van het strakke formalisme dat een 
gerechtelijke procedure typeert. de toegang tot een vOBa-arbitrage is laagdrempelig 
en de barema’s voor de erelonen en de onkosten worden eenvoudig berekend. Wie een 
arbitrage start, kan zich meteen een duidelijk beeld vormen van hoeveel de procedure 
zal kosten.

daar waar het nieuwe vOBa-arbitragereglement echt innoveert, is op vlak van de zoge-
naamde verkorte procedure voor geschillen van geringe waarde.

vOBa stelde haar nieuwe arbitragereglement voor op een congres in oktober 2015, 
waar advocaten en ondernemers het enthousiast onthaalden.

er werd een brochure uitgedeeld met het nieuwe reglement in.

 En verder…?
VOBA wil meer naamsbekendheid creëren en zo op termijn zelfbedruipend worden. 
daarvoor zal ze haar samenwerkingsverbanden verruimen en haar marketing een snel-
heid hoger schakelen. VOBA wil de regionale Voka’s opnieuw meer betrekken bij haar 
werking en wil erkend worden door de Federale Bemiddelingscommissie (FBC) om zelf 
erkende opleidingen te kunnen organiseren.

oVB en haar adVocaten
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OVB in cijfers

in 1998 startte de vereniging van vlaamse Balies haar werkzaamheden. in 2002 werd 
de vereniging door de wetgever erkend als publiekrechtelijk orgaan. alle 14 vlaamse 
balies zijn lid van de Orde van vlaamse Balies. (Opgelet: vanaf 1 september 2016 zijn 
dat er 13 in plaats van 14!)

8 bestuurders staan aan het roer van de OVB. Ze leiden evenveel departementen, be-
volkt door 21 medewerkers.

diplad, de iT-dochteronderneming van de OvB, telt een raad van bestuur van 6 personen 
en huist 10 personeelsleden, waarvan 5 zelfstandigen.

de algemene vergadering van de OvB telt 80 leden.

oVB en adVocatuur In cIJfers

v.l.n.r. Philippe declercq, dirk Chabot, gracy saerens, Jacques van malleghem, Werner Heyvaert, dominique matthys, stefan Piet-
ers, Johan van driessche.

*cijfers van 1/06/2016
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Advocatuur in cijfers

de OvB groepeert de 14 vlaamse balies.
(Opgelet: vanaf 1 september zijn dat er 13 in plaats van 14!)

10.386 advocaten zijn ingeschreven aan 14 Vlaamse balies

• 1.876 stagiairs
• 8.325 tableauadvocaten
• 185 eU-advocaten

• 57 % mannen
• 43 % vrouwen

oVB en adVocatuur In cIJfers

Brussel NL

Turnhout

Gent

Brugge

Veurne

Oudenaarde

Kortrijk

Ieper

Dendermonde
Mechelen

Antwerpen

Leuven

Hasselt

Tongeren
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Balie Stagair  Advocaat EU-Advocaat Advocaat

antwerpen 335 + 1.662 + 5 = 2.002

Brugge 85 + 564 + 0 = 649

Brussel 717 + 2.073 + 178 = 2.968

dendermonde 83 + 483 + 0 = 566

gent 183 + 899 + 2 = 1.084

Hasselt 78 + 504 + 0 = 582

ieper 3 + 63 + 0 = 66

Kortrijk 119 + 510 + 0 = 629

leuven  88 + 510 + 0 = 548

mechelen  47  + 288 + 0 = 335

Oudenaarde  16 + 161 + 0 = 177

Tongeren  71  + 336 + 0 = 407

Turnhout 47  + 256 + 0 = 303

veurne  4 + 66 + 0 = 70

Totaal  1.876  + 8.325 + 185 = 10.386

Advocatuur in cijfers

Overzicht per balie

de bijdrage voor de individuele advocaat aan de OvB bedroeg 335 euro voor het 
kalenderjaar 2015.

oVB en adVocatuur In cIJfers



52 

oVB en de media

in 2015 stuurde de OvB 24 persberichten uit. dat resulteerde in 10 tv- en 14 radio-in-
terviews en in 189 vermeldingen in kranten en op nieuwssites.

verder: 71 tweets, en 1.677 vind-ik-leuks.

www.advocaat.be

• 457.894 unieke bezoekers
• 1.341.886 keer bezocht
• 4.712.761 paginaweergaven
• 1.760.844 paginaweergaven voor de vaakst bezochte pagina ‘zoek een advocaat’

privaat.advocaat.be

• 770.105 unieke bezoekers
• 15.203.055 paginaweergaven
• 1.190.724 paginaweergaven voor de vaakst bezochte pagina ‘e-loket > bureau voor 

juridische bijstand > dossier zoeken’

OvB publiceerde 4 edities van haar ledentijdschrift ad rem en bezorgde die gratis aan 
alle Vlaamse advocaten. Ze stuurde 22 digitale nieuwsbrieven ordeexpress uit + 2 extra, 
specifiek gericht aan laatstejaarsstudenten rechten en eerstejaarsstagiairs.

oVB en adVocatuur In cIJfers

www.advocaat.be
privaat.advocaat.be
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Jaarrekening

oVB en adVocatuur In cIJfers

Balans 2015 2016

ACTIVA   

Vaste Activa 5996343,34 € 6.099.400,99 €

Immateriële vaste activa - € - €

Materiële vaste activa 4.460.094,37 € 4.563.167,99 €

Financiële vaste activa 1.536.248,97 € 1.536.233,00 €

Vlottende Activa 2.341.429,31 € 6.099.400,99 €

vorderingen op ten hoogste 
één jaar 266.568,89 € 55.307,26 €

geldbeleggingen 1.482.286,18 € 1.397.637,27 €

liquide middelen 582.448,09 € 672.192,87 €

Overlopende rekeningen  10.126,15 € 44.258,52 €

Totaal activa  8.337.772,65 €  8.268.796,91 €

PASSIVA

eigen vermogen  3.562.228,62 €  3.340.934,02 €

voorzieningen en uitgestelde 
belastingen  112508,48 €  middelen

schulden op meer dan 
één jaar 3.665.253,41 €  3.830.036,80 €

schulden op ten hoogste 
één jaar  997.604,60 € 1.097.136,10 €

Overlopende rekeningen  177,54 €  689,99 €

 Totaal Passiva  8.337.772,65 €  8.268.796,91 €
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tuchtrechtspraak

in 2015 werden voor de tuchtraad van beroep 17 nieuwe dossiers ingeleid en 24 uit-
spraken gedaan in afgehandelde dossiers. de tuchtraden van Brussel, antwerpen en 
gent deden 46 uitspraken. respectievelijk 14, 23 en 9. Het departement deontologie 
van de OvB volgt die tuchtrechtspraak op en analyseert ze.

oVB en adVocatuur In cIJfers
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Gemengde commissie 
rechtsbijstandsverzekering

in 2012 sloot de OvB samen met avocats.be en assuralia een protocolakkoord met 
daarin gedragslijnen voor de advocaat en de rechtsbijstandsverzekeraar. Zo wordt er 
een procedure omschreven ingeval er een meningsverschil is over de raadpleging van 
de advocaat of over de kosten en erelonen. Twee gemengde commissies (gCr saisine 
en gCr erelonen) stellen maandelijks adviezen op.
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Aantal ontvangen verzoekschriften: 
kosten en ereloon, saisine of dekking (54)

  ereloon: 34

 dekking: 14

 saisine: 6

ereloon
dekking

saisine

Aantal dossiers afgesloten (83)

  ereloon: 51

 dekking: 21

 saisine: 11

ereloon
dekking

saisine

http://www.Avocats.be
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toekomstblik

Het beroep van advocaat is in evolutie en als we daar niet op inspelen, kan de rol van de ad-
vocaat in de toekomst wel eens onder druk komen te staan, volgens voorzitter dominique 
matthys.

daarbij moeten we vooral inzetten op kwaliteit en kwaliteitsbewaking, en moeten we volop 
investeren in nieuwe technologieën.

De volledige videoboodschap van voorzitter Dominique Matthys kunt u bekijken 
op: http://ovb-jaarverslag.be/toekomstblik/

toekoMstBlIk

http://ovb-jaarverslag.be/
http://ovb-jaarverslag.be/toekomstblik/
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Orde van vlaamse Balies 
staatsbladsstraat 8 
1000 Brussel
www.advocaat.be

Telefoon: 02 227 54 70
Fax: 02 227 54 79
info@advocaat.be
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